
گروه اقتصادی: قیمت خودروهای داخلی طی هفته جاری به 
صورت میانگین 20 تا 30 میلیون افزایش یافت. به نظر می رسد 
هیچ ترمزی هم برای توقف قیمت صعودی خودرو وجود ندارد 
و روند رشد قیمت خودرو با سرعت ادامه دارد. برای مثال دیروز 
قیمت خودرو پراید ۱32 نسبت به روز قبل از آن ۵ میلیون تومان 
افزایش داشت. اصلی ترین دلایلی که کارشناسان درباره رشد 
قیمت خودرو مطرح می کنند، رشد قیمت ارز، حرکت نقدینگی از 
بورس به بازار خودرو، قیمت گذاری در فضای مجازی و در نهایت 

تورم انتظاری ایجاد شده طی روزهای اخیر است. 
به گزارش »وطن امروز«، قیمت خودرو این روزها هر ساعت 
افزایش می یابد و این در حالی است که طبق آمار میزان تولید 
خودرو در سال ۹۹ رشد داشته است. تاکنون مسؤولان به غیر 

از توصیه به نخریدن خودرو هیچ اقدام دیگری نکرده اند. 
رضا شیوا، رئیس شورای رقابت در واکنش به شرایط وخیم 
بازار خودرو با اشاره به اینکه وظیفه این شورا تنظیم دستورالعمل 
قیمت است، گفت: این شورا تلاش می کند با تنظیم دستورالعمل، 
قیمت تعادلی باشد و خودرو به دست مصرف کننده واقعی برسد. 
ش��یوا ادامه داد: از اردیبهشت امسال که مسؤولیت تنظیم 
دس��تورالعمل قیمت از وزارت صمت دوباره به شورای رقابت 
بازگردانده شد، از حدود ۱۴ ماه پیش از آن هیچ کدام از خودرو ها 
افزایش قیمتی نداشتند. وی با اشاره به اینکه دستورالعمل را 
برای همه خودرو ها صادر کردیم، گفت: قیمت هایی را که اعلام 
کردیم، هم برای مصرف کننده و هم تولید کننده، عادلانه است. 
شیوا با اشاره به اینکه قیمت اعلامی ما با بازار آزاد اختلاف زیادی 
دارد، افزود: وظیفه شورای رقابت این است که در برابر کالا های 
انحصاری، قیمت عادلانه را اعلام و متقاضی واقعی را پیدا کند، 
بنابراین ش��رط های زیادی برای خرید خودرو گذاشتیم اما با 
این حال معلوم نیست آیا همه کسانی که در قرعه کشی برنده 
می شوند متقاضی واقعی خودرو ها هستند؟ رئیس شورای رقابت 
گفت: اکنون سود منطقی حدود ۱0 درصد و هزینه مالی حداکثر 
تا ۵ درصد را برای خودروسازان و همچنین هزینه معاملات به 
علت وضع فوق العاده کنونی را در نظر گرفتیم و کاهش 2/۵ درصد 
به��ره وری را انجام ندادیم و فعلا با توجه به وضع ویژه کنونی، 
درباره کیفیت هم دست نگه داشتیم. شیوا افزود: خودروسازان 
۱۷ درصد سود تعیین کرده بودند اما شورای رقابت ۱0 درصد 
سود و ۵ درصد هم هزینه مالی را در نظر گرفت، بنابراین اختلاف 

زیادی با خواسته های خودروسازان نداریم. وی با اشاره به اینکه 
محاسبه تورم با بانک مرکزی است، ادامه داد: انتظار این است 
که هر خودروساز حداقل برای نیاز 3 ماه خود کالا داشته باشد، 
به همین علت افزایش ها را برای هر 3 ماه یکبار در نظر گرفتیم. 
ش��یوا با بیان اینکه وضع کش��ور و ارتباط ما با خارج ویژه 
است، اضافه کرد: از نظر علمی و محاسباتی، امکان قیمت گذاری 
خودرو به صورت روزانه وجود ندارد و نمی شود هر ماه قیمت ها 

را تغییر داد.  
تولید خودرو افزایش یافته است ■

معاون امور صنایع وزارت صمت با اشاره به اینکه ساماندهی 
وضع تولید و عرضه متناوب خودرو به بازار از جمله وظایف وزارت 
صمت اس��ت، گفت: تولید خودرو در کشورمان تا ۱۶ شهریور 
امسال رشد داشت و امسال 3۹۹ هزار دستگاه تولید کردیم، در 

حالی که این رقم، پارسال 33۵ هزار دستگاه بوده است. 
مهدی صادقی نیارکی ادامه داد: امسال از 3۹۹ هزار دستگاه 
خ��ودروی تولید ش��ده، 32۴ هزار دس��تگاه تحویل ش��ده و 
خودرو های ناقصی که تولید کردیم نسبت به پارسال 2۴ درصد 
کمتر بوده است. وی افزود: ورودی صنعت خودروسازی، سیال 
اس��ت و نهاده های تولید به صورت روزانه خرید می شود و نرخ 
ارز هم سیال است و ماهیت بورس کالا، سیال و انواع نهاده های 
مصرفی با قیمت های روز خریداری می شود و دیگر نهاده ها هم 
تابعی از نرخ ارز است. وی با اشاره به اینکه قیمت را عرضه و تقاضا 
مشخص می کند، گفت: هزینه های مالی در یکی از شرکت های 

خودروس��از، ۱۶ درصد و در دیگری حدود ۹ درصد اس��ت اما 
ش��ورای رقابت، هزینه های مالی هر کدام از این شرکت ها را ۵ 
درصد در نظر گرفت و این کمبود بالاخره در جایی خودش را 
نشان می دهد. صادقی نیارکی با اشاره به اینکه قیمت کنونی در 
مقایسه با گذشته عادلانه تر، منطقی تر و واقعی تر است، افزود: 
روش قرعه کشی خودرو ها تا زمانی که عرضه و تقاضا متعادل 
ش��ود، ادامه خواهد داشت. وی اضافه کرد: ناچاریم در فرآیند 
عادلانه، متقاضیان واقعی خودرو را شناسایی کنیم و خودرو های 

تولیدی را به آنها اختصاص دهیم. 
باید در قیمت گذاری ها بازنگری شود ■

در همین حال مرتضی شجاعی، کارشناس بازار خودرو گفت: 
نخس��تین اثر بدعت قیمت گذاری هر 3 ماه خودرو، تحریک و 
التهاب بازار آزاد است. وی افزود: قرار بر این شد شورای رقابت 
هزینه تمام شده محصولات را محاسبه و سود متعارفی را برای 
شرکت ها لحاظ کند و سپس کسی در بازار حق فروش ۱0 درصد 
بالاتر از آن را نداشته باشد اما این اتفاق در بازار رخ نداده است. 
شجاعی با تایید اینکه وحدت رویه در قیمت گذاری شورای 
رقابت بین خودرو ها دیده نمی شود، اضافه کرد: در قیمت گذاری ها 
باید بازنگری شود. کارشناس بازار خودرو درباره الگوی قرعه کشی 
خودرو در بازار هم افزود: سیاس��ت گذاری متناقض در موضوع 
قرعه کشی خودرو هم مشکل ساز شده است، چرا که در قرعه کشی 
خودرو س��ود مشارکت صفر است و خودروساز هر 3 ماه قیمت 
محص��ولات خ��ود را بالا می ب��رد. وی در ادامه گفت: زمانی که 

پیش خریداران تأخیر قابل توجهی در تحویل خودرو داش��تند 
و از طرفی با قیمت های فعلی خودروس��ازان مواجه می ش��وند، 
موج نارضایتی به وجود می آید. این در حالی است که رضا شیوا 
از طرح قرعه کش��ی خودرو دفاع کرده و می گوید: از زمانی که 
قرعه کش��ی خودرو آغاز شد، شکایت های مردمی حذف شده و 
قرعه کشی خودرو بهترین مدل در شرایط فعلی است. وی درباره 
قیمت گذاری خودروی دناپلاس توربوش��ارژ اتومات هم گفت: 
دناپلاس توربوشارژ اتومات با دنا پلاس حدود ۱20 میلیون تومان 
اختلاف قیمت دارد و در دنا پلاس توربوشارژ اتومات حداقل 30 
قطعه نسبت به دناپلاس اضافه شده که قیمت این قطعات توسط 
بازرس مستقل شرکت تأیید شده است. رئیس شورای رقابت درباره 
قیمت گذاری خودرو های جدید هم گفت: این خودرو ها هنوز به 
بازار نیامده است ولی به محض ورود قیمت گذاری خواهند شد. 
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2/4 میلیارد دلار طرح سرمایه گذاری 
خارجی مصوب شد

وزارت امور اقتصادی و دارایی گزارش داد سال ۹8 بالغ 
بر ۵ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی مصوب شده است. 
جزئیات این گزارش نشان می دهد در ۴ ماه نخست سال 
جاری نیز میزان سرمایه گذاری مصوب در کشور به 2/۴ 
میلیارد دلار رسیده است. این گزارش نشان می دهد در بازه 
زمانی شهریورماه ۹8 تا ۱۵ مردادماه ۹۹ به میزان ۶3/28 
میلیون یورو تسهیلات از بانک توسعه اسلامی جذب شده 
است. از دیگر اقدامات در حوزه سرمایه گذاری خارجی این 
است که زمان صدور مجوز سرمایه گذاری خارجی از ۴۵ 

روز به 22 روز کاری کاهش یافت.
 

همکاری مجلس و بانک مرکزی برای 
تسهیل تسویه بدهی تولیدکنندگان

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
در گفت وگو با خانه ملت، از ارسال 
نامه مشترک کمیسیون اقتصادی و 
بانک مرکزی به آیت الله  لاریجانی، 
رئیس مجمع تش��خیص مصلحت 
نظام درباره لزوم تمدید استفاده از ظرفیت قانون تسهیل 
تسویه بدهی بدهکاران بانکی برای تولید کنندگان حقیقی 
و حقوقی خبر داد و گفت: قانون تس��هیل تسویه بدهی 
بدهکاران شبکه بانکی که مورد اختلاف مجلس و شورای 
نگهبان واقع شده بود، 2۷ آذرماه سال ۹8 با اصلاحاتی به 
تصویب مجمع رسید. محمدرضا پور ابراهیمی داورانی با 
اشاره به اینکه این مصوبه کمک شایانی در حق واحدهای 
تولی��دی بوده اس��ت، تصریح کرد: برخ��ی واحدها هم 
متاسفانه نتوانسته اند از مزایای این قانون به دلیل شرایط 
خاص کرونا استفاده کنند، بنابراین اکنون ما طی این نامه 
به رئیس مجمع تشخیص مصلحت پیشنهاد داده ایم که 
مهلت مراجعه تولیدکنندگانی که تا پایان سال ۹8 بدهی 
سررسید نشده به بانک ها و موسسات اعتباری دارند را تا 

پایان سال جاری تمدید کنند. 

 ارسال پیامک به 1/5 میلیون نفر 
از مالکان مساکن خالی

وزی��ر راه و شهرس��ازی در حاش��یه 
نشست دیروز کمیس��یون عمران 
مجلس درباره آخرین اقدامات برای 
راه اندازی س��امانه املاک و اسکان 
و اجرای قانون مالیات بر خانه های 
خالی از سکنه، گفت: خوشبختانه در یک ماه اخیر اقدامات 
مثبتی در حوزه تکمیل اطلاعات سامانه مذکور صورت 
گرفته و قطعا این س��امانه کمک شایانی به سازمان امور 
مالیاتی برای اجرای قوانین مالیاتی از جمله قانون مالیات 
بر خانه های خالی خواهد کرد. محمد اسلامی اظهار داشت: 
هدف اصلی وزارت راه و شهرسازی از اجرای قانون مالیات 
بر خانه های خالی، مقابله با سوداگری در عرصه مسکن و 
تبدیل مسکن از یک کالای سرمایه ای به کالای مصرفی 
اس��ت تا بازار به سمت ثبات و آرامش حرکت کند. وی 
گفت: سامانه املاک و اسکان با تلاش گسترده وزارت راه 
و شهرسازی بهمن ماه سال گذشته رونمایی شد و تمام 
دستگاه ها اطلاعات خود را در سامانه بارگذاری کردند و 
پس از آن با راستی آزمایی صورت گرفته، به مالکان دارای 
خانه های خالی پیامک ارس��ال شد. وزیر راه و شهرسازی 
گفت: در شرایط کنونی برای حدود یک و نیم میلیون نفر 
از مالکان مساکن خالی پیامک ارسال شده و تعداد زیادی از 
مردم با مراجعه به سامانه املاک و اسکان نسبت به تکمیل 
اطلاع��ات خود اقدام کرده اند. اس��لامی افزود: امیدواریم 
مردم هر چه سریع تر نسبت به تکمیل اطلاعات خود در 
سامانه املاک اقدام کنند تا بتوانیم مرحله راستی آزمایی 
را به صورت کامل اجرایی و عملیاتی کنیم و پس از آن 
سازمان امور مالیاتی بر اساس مفاد قانون بتواند از مشمولان 

نهایی مالیات اخذ کند. 

یک درصد دارایی صندوق توسعه 
برای تثبیت بازار سرمایه

سخنگوی دولت روز گذشته با اشاره به مطرح شدن 
تحولات اخیر بورس در جلسه ستاد اقتصادی دولت، گفت: 
از س��ال ۹۴ یک مجوز قانونی وجود داشت که صندوق 
توسعه ملی یک درصد دارایی خود را در صندوق تثبیت 
بازار سپرده گذاری کند. علی ربیعی اظهار داشت: تاکنون 
این موضوع ابهام داشت و اجرا نشده است؛ اخیرا ابهام آن 
رفع ش��ده و اینجا اعلام می کنم از اول هفته آینده این 
سپرده گذاری صورت خواهد گرفت. وی افزود: کارشناسان 
معتقدند که این اقدام موجب پایداری بورس خواهد شد. 
امروز در ستاد اقتصادی دولت بحث و تصمیماتی اتخاذ 
ش��د که پش��توانه های خوب خواهد داشت. سخنگوی 
دول��ت همچنین درباره تصمیمات دیگر جلس��ه دیروز 
ستاد اقتصادی گفت: بخشی از گلایه ها نسبت به حضور 
حقوقی ها بود که حقوقی ها متناس��ب با ضوابط شورای 
عالی بورس ملزم هستند حداکثر همکاری را انجام دهند 
و تصمیمات قاطعی در این زمینه اتخاذ شد. ربیعی افزود: 
ش��ورای عالی بورس همه این تدابیر را در نظر گرفته و 
همین پنجشنبه جلسه فوق العاده ای در نظر گرفته شده 
است که بتوانند 2 موضوعی که گفته شد و برخی از مسائل 

دیگر را بررسی کنند. 

پذیره نویسی پالایش یکم تمدید شد
پذیره نویس��ی پالای��ش یکم که س��هام دولت در ۴ 
پالایشگاه کشور از جمله پالایش نفت تهران )شتران(، 
پالایش نفت تبریز )شبریز(، پالایش نفت اصفهان )شپنا( 
و پالای��ش نفت بندر عباس )ش��بندر( اس��ت به مدت 
یک هفته تمدید ش��د. حس��ن علایی، معاون سازمان 
خصوصی سازی در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: پذیره نویس��ی پالایش یکم ب��ه مدت یک هفته 
رسما تمدید ش��د و متقاضیان می توانند تا تاریخ )2۶ 
شهریور( نسبت به خرید این سهام اقدام کنند. گفتنی 
است پذیره نویسی این صندوق ETF از ۶ شهریور آغاز 
شده بود و قرار بود تا ۱۹ شهریور ادامه داشته باشد که 

این زمان به مدت یک هفته تمدید شد.

اخبار

اقتصادی

گزارش »وطن امروز«  از عوامل افزایش قیمت  خودرو

ویی ! گشایش خودر
خروج سرمایه ها از بورس، افزایش قیمت ارز، سوداگری در فضای مجازی و تورم 

 انتظاری از اصلی ترین دلایل افزایش قیمت خودرو است
معاون وزارت صمت: قیمت کنونی خودرو عادلانه تر، منطقی تر و واقعی تر است

سقوط شاخص بورس به کانال 1/5 میلیون با افت 37 هزار واحدی
شاخص کل بازار سرمایه روز گذشته با 3۷ هزار و ۱۴۵ واحد کاهش به رقم یک میلیون و ۵۷0 هزار و ۴۹ واحد رسید. 

همچنین شاخص کل هموزن با ۴ هزار و ۵88 واحد کاهش به ۴32 هزار و 2۵۴ واحد رسید. در جریان معاملات روز گذشته 
بازار سرمایه یک میلیارد و 200 میلیون سهم به ارزش تقریبی 2 هزار میلیارد تومان معامله شد.

چهارشنبه 19 شهریور 1399
وطن امروز     شماره 3019

عصر دوشنبه هفته جاری بود 
که دیوان محاس��بات مجلس 
نتیج��ه تحقیق و تفح��ص خود از عملکرد، رون��د واگذاری و 
وضعیت بعد از واگذاری شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه 
را اعلام کرد. دیوان محاسبات در اطلاعیه خود اعلام کرد: »پیرو 
تخلفات و انحرافات صورت گرفته در واگذاری شرکت مذکور 
نظیر ابهام در قیمت گذاری، انقضای اعتبار قیمت پایه واگذاری، 
عدم احراز و پایش اهلیت مدیریتی خریداران توسط سازمان 
خصوصی س��ازی، ...، عدم تحقق اهداف واگ��ذاری، بدعهدی 
خری��داران در ایفای تعهدات مندرج در ق��رارداد واگذاری و... 
سازمان خصوصی سازی به استناد مقررات موضوعه و مفاد قرارداد 
منعقده مکلف به فسخ قرارداد و تعیین تکلیف مجدد آن می باشد. 
دیوان محاسبات مراتب تخلفات و تکالیف فسخ قرارداد توسط 
سازمان خصوصی سازی را به وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام 
و پیگیری لازم تا استیفای کامل حقوق بیت المال را انجام خواهد 
داد«. انتشار این اطلاعیه تکلیف نهایی واگذاری مجموعه کشت 
و صنعت نیشکر هفت تپه به مالکان فعلی را مشخص کرد. »وطن 
امروز« در گزارش حاضر، مسیر فسخ قرارداد واگذاری و احتمالات 

پیش رو برای سرنوشت این مجموعه را بررسی کرده است.
با انتشار نتیجه تحقیق و تفحص دیوان محاسبات از روند 
واگذاری شرکت کشت و صنعت هفت تپه، حالا موضوع اصلی، 
سرانجام این واگذاری پرشائبه است. آنطور که پیداست دیوان 
محاس��بات به دلیل عدم ایفای تعهدات از س��وی خریدار و با 
توجه به اینکه سازمان خصوصی سازی می تواند در این شرایط 
ب��ا حقی که دارد اقدام به فس��خ ق��رارداد کند، موضوع »عدم 

اقدام« سازمان خصوصی سازی 
را پیگیری خواهد کرد. 

به زبان س��اده تر س��ازمان 
خصوصی س��ازی بای��د پس از 
تخلفات��ی مانند ع��دم ایفای 
تعهدات از س��وی خری��دار، با 
توجه به وکالتی که از مالک دارد، 
در مقام حافظ منافع ملی قرارداد 
را لغ��و کند و عدم اقدام در این 

موضوع قابلیت پیگیری دارد.  آنطور که پیداست مالک هفت  تپه 
تعهدات خود را طبق قرارداد منعقد شده با سازمان خصوصی 
اجرایی نکرده اس��ت و این موضوع با وجود محرز ش��دن طی 
سال های اخیر موجبات اقدامی توسط وزارت اقتصاد نشده است. 

حمایت مجلس از دیوان ■
در همین حال عضو کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای 
اسلامی در گفت و گو با »وطن امروز«، در رابطه با رای دیوان 
محاس��بات در موضوع واگذاری هفت تپه اعلام کرد: دیوان 
محاسبات بر اساس وظایف قانونی خود در رابطه با بسیاری از 
موضوعات ورود می کند که یکی از این مسائل، واگذاری شرکت 
کشت و صنعت نیشکر هفت تپه است. البته در گذشته هم 

دیوان محاسبات گزارشی در 
رابطه با این موضوع آماده و ارائه 
کرده بود. همچنین در جلسات 
مختلفی هم ک��ه در رابطه با 
مساله هفت تپه داشتیم، دیوان 
محاسبات حضور فعالی داشت. 
س��یدنظام الدین  دکت��ر 
موسوی اظهار داشت: دستوری 
که رئیس محت��رم دیوان در 
رابطه با تحقیق و تفحص از روند واگذاری دادند، کار جدید، 
جدی و میدانی بود که باعث شد کارشناسان دیوان با حضور 
در ش��رکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، از این شرکت 
حسابرسی میدانی کنند. در مجموع بررسی میدانی پرونده 
هفت تپه اقدام خوبی بود. دیوان محاسبات به عنوان یکی از 
مهم ترین دستگاه های نظارتی به همراه سازمان بازرسی کل 
کشور و همچنین کمیسیون اصل نود مجلس به مساله ورود 
کردند که اقدام قانونی ارزنده ای در جهت بررسی معضلی بود 

که بخشی از جامعه را متاثر کرده بود. 
نماینده مردم تهران در مجلس همچنین گفت: رای دیوان 
محاسبات مبنی بر فس��خ قرارداد واگذاری شرکت کشت و 

صنعت نیشکر هفت تپه گام بزرگی جهت حل و فصل ماجرای 
هفت تپه است. دیوان محاسبات یک نهاد تخصصی است و 
کارشناسان دیوان بر اساس نگاه تخصصی ورود پیدا می کنند. 
کارشناسان دیوان در چند مورد تخلف در واگذاری را احراز 
کردند؛ اولا در شیوه واگذاری تخلف احراز شد. همچنین درباره 
اهلیت خریدار، تخلف احراز ش��د. همچنین مالک به برخی 
تعهدات خود نظیر پرداخت حقوق و اقساط پایبند نبوده است. 
در نهایت دیوان محاسبات بر اساس تخلفاتی که در این چند 
محور به آن رسید، رای به فسخ قرارداد واگذاری شرکت کشت 
و صنعت نیشکر هفت تپه صادر کرد. عضو کمیسیون اصل ۹0 
درباره روال اجرایی پس از این مرحله گفت: روال اجرای حکم 
بدین صورت است که این حکم به وزارت اقتصاد و سازمان 
خصوصی سازی اعلام می شود و آنها پس از آن موظف به اقدام 
برای اجرای این حکم هستند. اگر اقدامی از سوی مسؤولان 
در راس��تای اجرای این حکم نشود، به طور طبیعی گزارش 
آن به دادستانی دیوان محاسبات ارجاع می شود و در نهایت 
دیوان به این موضوع از جنبه حقوقی ورود می کند. در واقع 
اگر مسؤولان مربوط رای دیوان محاسبات را اجرایی نکنند، 
مرتکب »ترک فعل« شده اند که باعث تشکیل پرونده حقوقی 
برای این مسؤولان می شود. موسوی افزود: مجلس کاملا از 
دیوان محاسبات حمایت می کند، چون دیوان محاسبات به یک 
معنا مهم ترین بازوی نظارتی مجلس است. زمانی که مجلس به 
رئیس دیوان و دادستان دیوان محاسبات رای می دهد، یعنی 
از طرف نمایندگان مجلس نمایندگی برای اعمال نظارت و 

صدور رای قانونی در موضوعات مربوط را دارند.

گ�روه اقتصادی: ح��ذف ارز دولتی کره 
باعث کاهش تولید این کالا در کش��ور 
ش��ده؛ کاهشی که متعاقبا به دلیل پایداری تقاضا حالا پدیده 
»بازار س��یاه کره« را به وجود آورده است. کره در فروشگاه ها و 
سوپرمارکت های تهران در روزهای اخیر کمیاب شده است. این 
روند که از ابتدای هفته جاری شروع شده، حالا با واکنش مطلعان 
این حوزه رو به رو شده است. بر همین اساس رئیس هیأت مدیره 
اتحادیه تعاونی های فرآورده های لبنی کشور گفت: از سال گذشته 
که ارز ۴200 تومانی برای واردات کره قطع شد، از ذخایر موجود 
اس��تفاده می شد که تا پایان شهریورماه پاسخگو است. اکنون 
این ذخیره رو به اتمام است و به همین دلیل قیمت ها در حال 
افزایش است. با این وجود سازمان حمایت هنوز مجوزی برای 
افزایش قیمت صادر نکرده است. علی احسان ظفری در رابطه با 
افزایش قیمت کره اظهار داشت: با توجه به اینکه سازمان حمایت 
همچنان قیمتی را اعلام نکرده است، مجوز افزایش قیمت وجود 
ندارد اما اکنون برخی واحدها به صورت خودسرانه قیمت ها را بالا 
برده اند و بعضی هم دست نگه داشته اند و منتظر مصوبه سازمان 
حمایت هستند. مطمئنا افزایش قیمت وجود خواهد داشت، چون 

ارز دولتی به ارز آزاد تبدیل شده است. وی اضافه کرد: نیاز سالانه 
ایران برای واردات کره بین ۴0 تا ۴۵ هزار تن است. اکنون اگر 
واردات ۴۵ ه��زار ت��ن با ارز آزاد را در نظر بگیرم، با این قیمت 
گزاف طبیعی است که مصرف هم به همان تناسب کاهش پیدا 
می کند و به نظر می رسد در سال جاری بیش از 30 هزار تن 
کره وارداتی نداشته باشیم. شاید دولت راهکارهای جدید را در 
نظر بگیرد و تولید داخل را تغییر دهیم و از محصولات کم چرب 
یا محصولات دیگر استفاده شود تا از این طریق ذخیره سازی 
شود یا تولید شیر خشک تغییر کند تا تامین کره داشته باشیم. 
رئیس هیأت مدیره اتحادیه لبنی افزود: اکنون باید برای ۴۵ هزار 
تن کره نیاز سالانه تدبیری اندیشیده شود، زیرا اگر کل این مقدار 
وارداتی باشد، آن هم  با ارز آزاد، امری دشوار برای مردم است. 
در صورتی که دولت سیاست تولید شیر خشک را نداشته باشد 
یا محصولات بدون چربی و کم چرب را بیشتر در سبد غذایی 

قرار دهیم، مازاد این چربی جایگزین چربی وارداتی می شود. وی 
ادامه داد: مطمئنا اگر دولتمردان دلسوزی بیشتری داشته باشند، 
می توانیم در بازه زمانی 2 تا 3 ساله کاری کنیم که دیگر نیازی 
به کره وارداتی نداشته باشیم و صنعت این آمادگی را دارد. در 
گذشته پنیر و بسیاری از محصولات وارداتی بود اما صنعت کمر 
همت را بست و در این راستا پیشرفت کردیم. کره هم موضوعی 
نیست که قابل تولید نباشد و نتوانیم نیاز کشور را تامین کنیم 
ام��ا بحثی که وجود دارد آن اس��ت که حمایت دولت کجای 
ای��ن کار قرار دارد؟ آیا دولت صنعت را مورد حمایت خود قرار 
می دهد یا رها می کند. بر اساس این گزارش دولت از شروع سال 
جاری تصمیم به حذف ثبت سفارش بخش زیادی از کالاهای 
غیرض��روری و حذف ارز دولتی کالاهای با اولویت کمتر کرده 
است؛ اقدامی در راستای حفظ ذخایر ارزی و جلوگیری از رشد 
انفجاری قیمت ارز که تا اینجای کار نتیجه معکوس داده است. 

کاهش صادرات غیرنفتی از یک س��و به دلیل کرونا و از سوی 
دیگر تحریم های همه جانبه و جایگزین نکردن راه های تامین ارز 
و آماده نبودن صنعت کشور برای رهایی از اقتصاد برون زا، همه 
و همه در کنار یکدیگر شرایطی را به وجود آورده است که در 
آینده نزدیک کره هم برای مردم آرزو خواهد شد. البته این اتفاق 
یادآور اظهارات اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور در 
روند مناظره های انتخاباتی ریاست جمهوری است، زمانی که وی 
با سیاه نمایی درباره شرایط دولت اسبق گفت: »مردم عزیز یادتان 
می آید وضع اقتصادی ما چه بود؟ دارو پیدا نمی شد؟ بیمارستان 
سرطانی و بیماران خاص چه عذابی می کشیدند از بی دارویی؟ 
کره، شیر و شیرخشک پیدا نمی شد؟ سیلوهای گندم خالی بود؟ 
یادتان می آید؟ مردم عزیز یادتان می آید مردم هر شب در صف 

بانک ها می خوابیدند تا صبح چند سکه بتوانند خرید کنند؟«
 به نظر می رسد مشکلات ارزی به دلیل سیاست های اشتباه 
طی چند س��ال اخیر به حدی زیاد ش��ده اس��ت که فضای 
دروغین ترس��یم ش��ده و رعب و وحشت ایجاد شده توسط 
دولتی ها نس��بت به رقبای شان در انتخابات، در حال واقعی 

شدن است.

حمایت مجلس  از دیوان محاسبات
»وطن امروز« گزارش می دهد؛فسخ واگذاری هفت تپه در مسیر اجرا
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کِره  آب  شد!

خصوصیسازی

گزارش

    طراحی سامانه استعلام قیمت     
برخی کارشناسان دلیل سوداگری و رشد قیمت خودرو را در شرایط فعلی ناشی از قیمت گذاری در فضای مجازی و سوداگری 
افرادی قلیل می دانند. رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو راه حل پایان دادن به این بازار سیاه و جلوگیری از فرصت طلبی 
تعدادی قلیل را ایجاد سامانه ای برای استعلام قیمت می داند. سعید مؤتمنی همچنین با تأکید بر اهمیت راه اندازی سامانه 
معاملات خودروی اتحادیه نمایشگاه  داران خودرو برای مدیریت بازار گفت: در صورت فعال شدن این سامانه، همه معاملات 
بازار خودرو در آن ثبت می شود و تعداد معاملات کل کشور قابل رهگیری خواهد بود. وی تأکید کرد:  از این طریق جلوی 
قیمت سازی گرفته می شود و کسی نمی تواند در بازار شیطنت کند. مؤتمنی با بیان اینکه کنترل بازار خودرو براحتی امکان پذیر 
است، افزود: قیمت ها در بازار خودرو طی روزهای گذشته مصنوعی بوده است. هر چند شاهد نوسان نرخ دلار بودیم ولی 
رشدهای غیرقابل قبولی در بازار خودرو اتفاق افتاد. وی ادامه داد: قیمت خودرو در بازار طی 2 تا 3 روز از 5 تا 20 میلیون 

تومان افزایش یافته اما هیچ اتفاق خاصی نیفتاده است که باعث این رشد قیمت ها شود. 


